
  هرمزگان: فرماندار پارسيان از برخورد قاطع با عاملان حفر چاه هاي 
غيرمجاز در اين شهرستان خبر داد.  محمد رادمهر گفت: اولويت اصلي 
ش��وراي حفاظت منابع آب شهرس��تان بايد برخورد قانوني با چاه هاي 
غيرمجاز باش��د و حفاظت از اين منابع حياتي وظيفه همه دستگاه هاي 
شهرس��تان اس��ت.  وي افزود: برگزاري جلسات مس��تمر و گشت هاي 
محسوس و نامحسوس و بازرسي ها با جديت تمام در خصوص حفاظت 
از منابع آب تلاش كنند و با جديت و قاطعيت با حفر چاه هاي غيرمجاز و 

برداشت اضافه از چاه هاي داراي پروانه در شهرستان برخورد مي شود. 
  گلستان: مديرعامل شركت آب منطقه اي گلستان با بيان اينكه مخزن 
سد نرماب پيشرفت 72 درصدي دارد، گفت: چنانچه پيشرفت سد با همين 
منوال پيش برود مي توانيم در سال 96 شاهد آبگيري اين سد باشيم.  علي 

نظري با بيان اينكه تاكنون حدود 72 درصد 
آب هاي سطحي اس��تان با ساخت سدهاي 
بزرگ وكوچك مهار شده اس��ت، افزود: در 
حال حاضر بيش از 90 درصد آب شرب استان 
از طريق منابع زيرزميني تأمين مي شود و در 
نظر داريم با ساخت و تكميل سدهاي جديد 
رويكرد را بيش��تر به سمت اس��تفاده از آب 

سطحي براي تأمين شرب استان سوق دهيم.  وي افزود: با افتتاح اين سد 4 
شهر و 130 روستا آبرساني مي شوند. آبياري و زهكشي اراضي پاياب سد و 

پشتيباني سد وشمگير نيز از جمله اهداف ساخت اين سد است. 
  زنجان: مركز پايش و راهبري تأسيسات آب و فاضلاب و سيستم تله متري 
آبرساني شرق شهر زنجان و مانيتورينگ تله متري شهر ابهر افتتاح شد.  عليرضا 
جزء قاسمي مدير عامل شركت آب و فاضلاب استان زنجان با اعلام اين خبر 
گفت: اين مركز با هدف ايجاد سامانه كنترل از راه دور تأسيسات آب و افزايش 
رضايتمندي مشتركين با صرف 7500 ميليون ريال به بهره برداري رسيد. 
وي افزود: ثبت و پيگيري حوادث 12 شهر اس��تان )زنجان، ابهر، خرمدره، 
صائين قلعه، هيدج، قيدار، سهرورد، س��جاس، گرماب، زرين رود، كرسف و 
نوربهار( كه به زودي الباقي ش��هرها نيز به اين مجموعه اضافه خواهد شد و 

مجموع شهرهاي تحت پوشش استان به 21 شهر افزايش خواهد يافت. 
  بوشهر: مدير عامل س��ازمان فرهنگي ورزشي ش��هرداري بوشهر از 
برگزاري 38ويژه برنامه به منظور گراميداشت هفته بوشهر خبر داد.  فاطمه 
صفري زاده با بيان اينكه 18 اس��فند به عنوان روز بوشهر نامگذاري شده 
است گفت: امسال همه برنامه هاي روز بوشهر با هنرمندي و محوريت بومي 
برگزار خواهد شد و در هيچ كدام از برنامه ها از هنرمندان غيراستاني استفاده 
نخواهد شد.  وي افزود: تقدير از دانش آموختگان مدرسه سعادت، جشنواره 
اولين ها، نمايشگاه دستاوردهاي شهرداري، رونمايي از كتاب دكتر حميدي، 
كاشت 16 درخت براي شهداي آتش نشان ويژه روزدرختكاري از جمله ديگر 

برنامه هاي پيش بيني شده براي بزرگداشت هفته بوشهر است. 
  سمنان: مديركل دامپزشكي استان سمنان گفت: تاكنون علائمي از 
انتقال بيماري آنفلوانزاي پرندگان در سمنان گزارش نشده است اما بايد 
با اقدامات پيشگيرانه از شيوع اين بيماري در استان جلوگيري كرد. محمد 
سعيدي افزود: شهروندان سمناني براي جلوگيري از انتقال بيماري واگيردار 
آنفلوآنزاي پرندگان در جامعه از خريد تخم مرغ و پرندگان محلي خودداري 
كنند.  مديركل دامپزشكي استان سمنان ياد آورشد: داروهاي موردنياز براي 

براي كنترل و مهار اين بيماري در استان سمنان به مقدار لازم وجود دارد.

شوخي بي مزه مسئولان با باغداران مازني
 خريد ميوه هاي داخلي 

بعد از واردات بي حساب خارجي
در حالي كه مسئولان جهاد كشاورزي ادعا مي كردند كمبودي براي 
تأمين ميوه شب عيد وجود ندارد، چندي پيش، پرتقال هاي مصري با 
بهانه تنظيم بازار، وارد كشور شد. البته در شرايطي اين واردات از سوي 
مسئولان رقم خورد كه مدتي قبل اعلام كرده بودند كه براي حمايت از 
مركبات كاران مازندراني، هيچ واردات ميوه اي انجام نمي شود. حالا با 
اين شرايط كه متوليان ميوه وارد مي كنند، مديرعامل سازمان تعاون 
روستايي كشور از پيگيري مس�ئولان براي خريد توافقي پرتقال از 
مازني ها خبر مي دهد. آن هم در شرايطي كه ديگر بازار از ميوه هاي 
وارداتي اشباع شده و جايي براي حضور مركبات داخلي وجود ندارد. 

    
آذر ماه سال جاري بود كه مركبات كاران مازني با ورود سامانه سرمايشي، 
پرتقال هايشان يخ زد و به شدت متضرر ش��دند. به دنبال اين معضل، 
محمدباقر نوبخت، رئيس س��ازمان برنامه و بودجه از همان ابتدا وعده 
جبران خسارات وارده به مازندراني ها را داد. اما هنوز درد مركبات كاران 
درمان نشده و خسارت آنها از سوي دولت پرداخت نشده بود كه مسئولان 
وزارت صنعت و معدن دستور واردات مركبات از مصر و تركيه را صادر 
كردند. آن هم در شرايطي كه به گفته متوليان جهاد كشاورزي امسال 
نيازي به پرتقال وارداتي نداشتيم.  البته كمي قبل تر از دستور رسمي 
براي واردات مركبات، ب��ه گفته عبدالله رضيان نماينده قائمش��هر در 
مجلس شوراي اس��لامي، واردات پرتقال از درگاه هاي غيررسمي و به 
صورت قاچاق انجام مي گرفت كه به گفت��ه اين نماينده مجلس آن هم 

مسلماً به دستور مسئولان دولتي در خفا بوده است. 
   اصرار متوليان به واردات مركبات تمامي ندارد!

حالا با اين شرايط كه به گفته سيدرضا نوراني رئيس اتحاديه توليدكنندگان 
و صادركنندگان ميوه و تره بار 25 هزار تن پرتقال از مصر وارد ايران شده تا 
كمبودي در بازار شب عيد ايجاد نشود، مسئولان دم از حمايت از باغداران 
مازني مي زنند.  مديرعامل سازمان تعاون روستايي كشور در اين راستا با 
اشاره به اينكه با پيگيري استاني براي كمك به مازندراني ها، خريد توافقي 
پرتقال از سورتينگ داران اس��تان انجام مي شود، مي گويد: »دولت براي 
كمك به باغداران خسارت ديده مازندران از سرماي اوايل آذر امسال، هفت 
بسته حمايتي به مبلغ 300 ميليارد تومان تعريف كرده است.« حسين 
صفايي، مي افزايد: »دولت با گش��ودن چتر حمايتي اش بر سر باغداران، 
خريد پرتقال هاي دورري��ز به قيمت 3500 ري��ال را در برنامه هاي خود 
قرار داد و در اين راستا نيز اعتباري بالغ بر 80 ميليارد تومان را به تصويب 
رس��اند.« البته هنوز نه خبري از حمايت مس��ئولان و پرداخت جبران 
خسارات مازني ها هست و نه واردات مركبات تمامي دارد چراكه تركيه هم 

به عنوان يكي ديگر از مقاصد متوليان براي واردات مركبات قرار دارد. 
  رانت خواران به مازني ها رحم نكردند!

در ش��رايطي مس��ئولان ادعاي حمايت از باغداران را دارند كه با واردات 
مركبات خارجي، ديگر ظرفيتي براي فروش پرتقال هاي داخلي نمانده و 
بازار ميوه شب عيد را مركبات خارجي اشباع كرده است. از اين رو سؤال هاي 
زيادي در خصوص چرايي اصرار مسئولان ايجاد مي شود كه عضو هيئت 
مديره اتحاديه صنف بارفروشان، اين تصميمات را ناشي از رانت خواري 
عده اي خاص قلمداد مي كند.  حس��ين مرادي، با اشاره به اينكه به رغم 
خسارت هاي وارد شده، بازهم مشكلي درخصوص تأمين ميوه شب عيد، 
وجود نداشت كه مس��ئولان مجبور به واردات مركبات شوند، مي افزايد: 
»قيمت تمام شده پرتقال هاي مصري در هر كيلو، 2300 تومان است، اما 
قرار شده در بازار به قيمت 5 هزار تومان توزيع و فروخته شود. البته مسلماً 
اين رقم در شب عيد بين 7 تا 8 هزار تومان نيز افزايش مي يابد كه دليلي 
بر اصرار متوليان به واردات است.« بنابراين با توجه به اظهارات اين عضو 
اتحاديه صنف بارفروشان، در هر كيلو پرتقال بين 2500 تا 5 هزار تومان 
سود حاصل مي شود كه به اعتقاد كارشناسان، پاسخ واضحي به سؤالات 
ناشي از اقدامات شبهه برانگيز دولتمردان است. البته در اين راستا برخي نيز 
معتقدند دولت تنها براي تنظيم بازار شب عيد و جلوگيري از افزايش قيمت 

ميوه، واردات پرتقال را در دستور كار قرار داده است. 

اصفهان شهر »هزار و يك شهر« مي شود  
رويداد دانشجويي ديوارنگاري شهري     اصفهان
با عنوان »هزار و يك ش�هر« با حضور 
دانشجويان هنر سه دانشگاه استان اصفهان كار خود را آغاز كرد. 
مديرعامل سازمان زيباسازي ش��هرداري اصفهان با بيان اينكه نوروز 
امسال، اصفهان شهر »هزار و يك شهر« مي شود گفت:  با توجه به زياد 
بودن طرح هاي رسيده، پس از داوري طرح ها، 60 طرح از 90 داستان 
مطرح ش��ده انتخاب و بر 150 ديوار مختلف س��طح ش��هر اصفهان 
اجرا مي ش��ود.  مهدي بقايي افزود: در اين رويداد 8 هزار مترمربع از 
ديواره هاي كوت��اه و بدنه خيابان هاي مناطق 15 گانه ش��هر اصفهان 
از يكم تا بيستم اس��فندماه س��ال جاري ديوارنگاري مي شود.  مدير 
عامل سازمان زيباسازي شهرداري اصفهان افزود: محتواي طرح هاي 
اجرايي بر روي ديواره ها، داستان هاي پندآموز قرآني و اساطيري ايراني 
است و روند طرح آوري از طريق سفارش به اساتيد نقاشي و فراخوان 
هنرمندان صورت گرفت.   بقايي افزود: هدف از اجراي اين پروژه، علاوه 
بر رفع نازيبايي ديواره هاي كوتاه بدنه شهري، ارائه يك زمينه و موضوع 

مشترك معرفي داستان ها و ترويج فرهنگ كتابخواني است. 

س�ابقه 80 ساله 
محمدرضا سوري 

   گزارش2
توليد گل وگياه 
در محلات، اين 
شهر در استان مركزي را به يكي از مهم ترين 
قطب هاي كش�ور در اين زمينه تبديل كرده 
است، با اين وجود برخي مش�كلات از قبيل 
بكارگي�ري روش هاي توليد س�نتي، هزينه 
بالاي توليد و همچنين موانع صادراتي موجب 
ش�ده تا گلكاران اين منطقه بهره آنچناني از 
تلاش هاي شبانه روزي خود نبرند.  اين موضوع 
مهم موجب ش�د تا برخي كارشناسان اعلام 
كنند در صورت بي توجهي به اين صنعت در 
آينده نه چندان دور بخش مهمي از گل وگياه 
اين منطقه براي هميشه از بين خواهد رفت و 
تنه�ا خاط�ر ه اي از آن برجاي خواه�د ماند. 

    
در حال حاضر شهرس��تان محلات در اس��تان 
مركزي با توليد سالانه 135 ميليون انواع گل هاي 
شاخه بريده شامل گل هاي گلايول، رز، ميخك، 
شيپوري، داوودي، ليفيانتوس و زنبق در كشور 
رتبه دوم را در اين زمينه به خود اختصاص داده 
اس��ت.  رئيس اتحاديه گل و گياه محلات دراين 
خصوص به »ج��وان« مي گويد: »ش��رايط آب 
وهوايي مناس��ب در اين منطقه سبب شده تا در 
حال حاضر 700 بهره بردار در حدود 900 هكتار 
از باغات گل كه ش��امل فضاي ب��از و گلخانه اي 
مي ش��ود به توليد ان��واع گل وگي��اه بپردازند.« 
غلامعلي ابراهيمي مي افزايد: »اين موضوع مهم 
موجب شده تا از لحاظ توليد انواع گل و گياه در 
كش��ور داراي رتبه دوم و در بين شهرستان هاي 
كشور مقام اول را به خود اختصاص دهيم.« وي 
ادامه مي دهد: »محلات از نظ��ر توليد گل هاي 
فضاي سبز و باغچه اي با بيش از 70 گونه و توليد 
85 ميليون گلدان در سال و نيز توليد سالانه 25 

تن انواع بذرهاي فصلي و نشايي رتبه اول در كشور 
را به خود اختصاص داده است.«

  توليد سنتي، هزينه بالاي توليد
با وجود اينكه درح��ال حاضر توليدكنندگان گل 
و گياه در جهان با روي آوردن به روش هاي نوين 
هزينه هاي توليد را بسيار پايين آورده و بر ميزان 
توليدات خود افزوده اند اما در شهرستان محلات 
اين موضوع مهم مورد غفلت قرار گرفته است كه 
اين موضوع به شدت بر روي بهره وري كساني كه 
در اين صنعت فعال هستند تأثير منفي گذاشته 
اس��ت.  رئيس اتحاديه گل و گياه محلات دراين 
خصوص مي گويد: »درحالي كه س��عي شده تا با 
بكارگيري روش هاي نوين هزينه توليد گل وگياه 
را به ش��دت كاهش دهند ام��ا بي توجهي برخي 
مسئولان و گلكاران موجب شده تا هزينه توليد اين 
محصولات در كشور به شدت بالا برود.« ابراهيمي 
مي افزايد: »براي رفع مش��كلات توليد بايد توليد 

و بازار فروش سامان يابد و تسهيلات ارزان قيمت 
براي نوسازي واحدهاي سنتي به اين بخش تزريق 
شود.« وي ادامه مي دهد: »با توجه به بحث اقتصاد و 
مقامتي و بي نياز كردن اقتصاد كشور از فروش نفت، 
توليد و صادرات گل وگياه از جمله مسائلي است كه 

مي تواند كشور را به اين هدف نزديك تر كند.«
  نبود بازار صادراتي و حمل ونقل هوايي

درحالي كه س��الانه 135 ميليون شاخه گل در 
محلات توليد مي ش��ود و اين موضوع مي تواند 
تأثير مثبتي بر درآمدزايي و ايجاد اشتغال داشته 
باشد اما نبود بازار صادراتي و سيستم حمل ونقل 
هوايي سبب شده تا كس��اني كه در اين صنعت 
فعال هس��تند نتوانند بهره چنداني از توليدات 
خود ببرند.  رئيس اتحادي��ه گل و گياه محلات 
دراين خصوص مي گويد: »درحالي كه كيفيت 
مناس��ب توليدات گل و گياه در كشور مي تواند 
بازار خوبي در كشور هاي منطقه از جمله عراق، 

افغانستان، آذربايجان و كشورهاي حاشيه خليج 
فارس داشته باشد اما بي توجهي به اين موضوع 
موجب شده تا نتوانيم از اين موضوع بهره ببريم.« 
ابراهيمي مي افزايد: »اين موض��وع مي طلبد تا 
علاوه بر برگزاري نمايشگاه گل وگياه در محلات، 
حض��ور فعالانه تري در نمايش��گاه هاي خارجي 
داشته باشيم.« در حالي كه عمر كوتاه گل و گياه 
مي طلبد تا براي رساندن آنها به بازارهاي داخلي 
وخارجي از سيستم حمل ونقل هوايي استفاده 
ش��ود، اما هزينه هاي بالا س��بب ش��ده تا جاي 
اس��تفاده از هواپيما در اين صنعت خالي باشد و 
وانت واتوبوس جا آن را بگيرند.  ابراهيمي در اين 
خصوص مي گويد: »از آنجا كه گل و گياه توليدي 
در مسيرهاي طولاني به شدت آسيب مي بينند و 
دچار تخريب مي شوند لذا تسريع در رساندن آنها 
به بازار فروش از اهميت ويژه و حياتي برخوردار 
اس��ت.« وي ادامه مي دهد: »لذا ب��ه علت نبود 
زيرس��اخت مناس��ب در اين زمينه مجبوريم تا 
تنها به اس��تان هاي همس��ايه صادرات داش��ته 
باش��يم كه مي طلبد در اين خص��وص چاره اي 
انديش��يده ش��ود.« در كنار اين مشكلات، بهره 
بالاي تس��يهلاتي كه در اختيار توليدكنندگان 
قرار مي گي��رد دركنار موان��ع صادراتي از جمله 
مواردي است كه به شدت باغداران را آزرده خاطر 
كرده است.  محمد س��جادي از گل و گياه كاران 
باسابقه در محلات در اين خصوص مي گويد: »در 
حالي كه كساني كه در اين صنعت فعايت دارند 
بايد به شدت مورد حمايت دولت قرار بگيرند اما 
درحال حاضر هيچ گون��ه حمايتي در اين رابطه 
وجود ندارد كه جا دارد در اين خصوص چاره اي 
انديشيده ش��ود.« لذا با توجه به سودآوري اين 
صنعت جا دارد تا مس��ئولان براي رونق پرورش 
گل و گياه در كشور همه تلاش هاي خود را براي 

رونق صادرات به كار ببندند. 

وقتي در س��ال 85 س��رمايه گذار كارخانه سيمان 
خرم آباد به تبديل وضعيت آن از س��هامي خاص به 
سهامي عام و پذيره نويسي سهام اقدام كرد، بيش از 
46 هزار سهامدار با خريد حدود 11 ميليارد تومان 
سهام نمي دانستند وارد چه بازي بي پاياني شده اند. 
افرادي كه بخشي از زندگي خود را براي شكوفايي 
اين پروژه به مجريان طرح بخش��يدند و حالا پس 
از گذشت 10 س��ال يا قيد سهامش��ان را زده اند يا 
عمرشان كفاف نداده و با وداع كردن با دار فاني، بدون 
چشيدن طعم سودش��ان در اين پروژه، آن را براي 

وراثشان به يادگار گذاشتند. 
   30 درصد پيشرفت در 15 سال

با اينكه تا كنون هزينه زيادي براي كارخانه سيمان 
خرم آباد صرف ش��ده. اما برآوردها نش��ان مي دهد 
هنوز هم بيش از 500ميليارد تومان براي به نتيجه 
رس��يدن آن لازم اس��ت. رقمي كه در اين وضعيت 
اقتصادي كشور تزريق آن به كارخانه اي كه 15 سال 
درجا زده و با هدر دادن ميلياردها تومان س��رمايه 
فقط بر روي كاغذ 30درصد پيش��رفت كرده است، 
يكي از اشتباهات بزرگ ملي به شمار مي آيد. زيرا در 
حال حاضر سيمان خرم آباد به خاطر جانمايي غلط، 
دور بودن به معادن، فرس��وده ش��دن ماشين آلاتي 
كه سال هاس��ت زير باد و باران و ب��رف در گمركات 
مانده اند، نرسيدن تجهيزات و موتورهاي اصلي و از 

همه مهم تر ايجاد آلاينده هايي كه در كمتر از چند 
ماه خرم آباد را به »دورود«ي ديگر تبديل خواهد كرد، 
انتقادهاي زيادي را به همراه دارد.  هر چند مجريان 
طرح مي گوين��د اين كارخانه در ص��ورت تكميل و 
به بهره برداري رس��يدن توانايي ايجاد اشتغال براي 
370 نفر را مهيا خواهد كرد اما كارشناسان معتقدند 
با توجه به پتانس��يل هايي كه در اس��تان لرستان و 
بخصوص شهرس��تان خرم آباد وجود دارد با صدها 
ميلياردي كه قرار اس��ت به اين كار اختصاص يابد، 
مي توان هزاران پروژه اقتصاد مقاومتي زودبازده در 
بخش هاي كشاورزي، دامداري، گلخانه اي، صنايع 
تبديلي و فرآوري، صناي��ع كوچك خانگي و فني و 
حرفه اي با مشاركت مردم راه اندازي و شكوفا كرد تا 

جوانان اين منطقه هم طعم اشتغال را بچشند. 
  سيمان خرم آباد توجيه زيست محيطي ندارد
كارخانه س��يمان خرم آب��اد كه قرار بود طي س��ه 
سال راه اندازي ش��ود حالا بعد از 15 سال 46هزار 
سهامدار خود را بلاتكليف نگه داشته است. يكي از 
سهامداران كه نمي تواند دل نگراني خود را از تزريق 
دوباره پول بيت المال به اي��ن پروژه پنهان كند، به 
»جوان« مي گويد: »سهم ما هر چقدر بود قيدش 
را زده ايم اما از مسئولان و دولتمردان مي خواهيم 
حتماً قبل از تخصيص هر اعتباري ب��ه اين پروژه 
آن را به صورت علمي موردارزيابي قرار دهند.« وي 

ادامه مي دهد: »شك نكنيد اعضاي هيئت مديره 
هيچ گونه توانايي اجرايي و مالي ندارند وگرنه حتماً 
كارخانه به سرانجام مي رسيد. ضمن اينكه انتقال 
كارخانه به مكاني كه جزو محدوده شهري خرم آباد 
حساب مي شود غلط است و در اصل ضوابط استقرار 
را ندارد. طرح در منطقه 30 كيلومتري بوده حالا 
آمده به وس��ط ش��هر و از معافيت مالياتي خارج 
مي شود و اينكه به س��هامداران گفته اند 10 سال 
معافيت مالياتي دارند با اين شرايط دروغ است. طرح 
توجيه زيست محيطي ندارد و مجوزهايي كه در اين 
نقطه مورد استفاده قرار مي گيرند متعلق به جاي 
ديگري است.« اين سهامدار به آمارهاي ارائه شده 
مبني بر ورود 66 درصد ماشين آلات هم اشاره كرده 
و تأكيد مي كند: »طبق آمار و بر اساس مستندات 
كلًا 66 درصد ماشين آلات وارد شده است. از سال 
86 كه گشايش اعتبارات شده، تجهيزات بيش از 
پنج سال اس��ت در گمركات معطل مانده اند. حالا 
اكثر ماشين آلات نياز به بازس��ازي دارند و معلوم 
نيست  باد و باران چه بر سر آنها آورده ضمن اينكه 
اين تجهيزات به تنهايي نمي توانند كار كنند يعني 
34 درصد باقيمانده اساس كار است. مثل موتور و 
گيربكس و... خارجي ها هم نقاط حساس دستگاه ها 
را نداده اند زيرا نه مجري طرح اطلاعات و تخصصي 
در اين زمينه دارد و نه پولي در دست دارند كه اين 

ماشين آلات را از گمركات ترخيص كند.«
  مدير كارخانه، مانع ورود كارشناسان

حدود يك ماه پيش بود كه جلسه اقتصاد مقاومتي 
لرستان به بررسي مشكلات 23 پروژه اقتصادي استان 
اختصاص يافت.  جلسه اي كه در آن بابك دين پرست 
معاون وزير كشور، هوشنگ بازوند استاندار و مهرداد 
غضنفري معاون استاندار لرستان به همراه محمد 
خدري مدير كارخانه سيمان خرم آباد حضور داشتند 
تا به معضلات يكي از اي��ن واحدهاي اقتصادي كه 
استاندار لرس��تان از آن به عنوان سخت ترين پروژه 
استان ياد مي كند، يعني »كارخانه سيمان خرم آباد« 
هم بپردازند.  در اين جلسه دين پرست معاون وزير 
كش��ور با بيان اينكه استانداري لرس��تان در بحث 
كارخانه سيمان خرم آباد مصوبه اي دارد كه يك بند 
آن مربوط به اين است كه بانك سپه گزارش مربوط 
به كارشناسي اين ش��ركت را ارائه نمي كند، گفت: 
»در اين مصوبه دوم آذرماه سال 95 مقرر شده است 
كه بانك سپه استان پيگيري جدي به منظور تعيين 
تكليف اخذ نظريه كارشناسي رسمي دادگستري 
درزمينه تعيين ميزان سرمايه گذاري ارزي و ريالي 
توسط ش��ركت س��يمان خرم آباد را به عمل آورد 
و نتيجه را تا حداكث��ر چهارم آذرم��اه 95 به دفتر 
هماهنگي امور اقتصادي اعلام كند اما هنوز گزارش 
مربوط ارائه نش��ده اس��ت.« اما حرف ه��اي معاون 
اس��تاندار ش��نيدني بود كه تأييد مي كرد مجريان 
طرح نمي خواهن��د كاري صورت بگيرد و بيش��تر 
به دنبال رس��يدن به اهداف خود هستند.  مهرداد 
غضنفري گفت: »يك مش��كل وجود داشت مدير 
كارخانه مدعي بود كه كار كارشناسي انجام گرفته 
اما بانك س��په از ارائه آن خ��ودداري مي كند، ما با 
بانك سپه مكاتبه كرديم كه پاس��خ دادند اين كار 
كارشناسي به ما ابلاغ نشده چراكه بخشي از هزينه ها 
پرداخت نشده است.« وي ادامه داد: »با پيگيري هاي 
مدير اين كارخانه مجدد جلسه اي تشكيل داديم تا 
كار تسريع و از اين وضعيت بلاتكليفي بيرون بيايد 
كه در اين راستا يك اكيپ متشكل از صنعت و معدن، 
استانداري، بانك سپه و س��اير دستگاه ها آماده شد 
تا همين سرمايه گذاري را كه مدير كارخانه مدعي 
است ارزش گذاري شود كه مسئول بانك سپه اين 
موضوع را پذيرفت البته هرچند بانك سپه مدعي بود 
ماشين آلات خريداري شده از محل تسهيلات ارزي 

بوده است كه خودپرداخت كرده است.« 
در ادامه معاون اس��تاندار لرس��تان با تأكيد بر اين 
كه مدير كارخانه مانع پيش��رفت كار ش��د، گفت: 
»متأسفانه وقتي كارشناسان به محل مراجعه كردند 
به دستور مدير كارخانه اجازه ورود پيدا نكردند، اگر 
توقف ايجاد نمي شد و مدير كارخانه مانع نمي شد 
با وضعيت روشن تري مواجه مي شديم.« اسنادي 
وجود دارد كه اداره شهرس��ازي لرس��تان، محيط 
زيست استان و از همه مهم تر سازمان بازرسي كل 
كشور هم به تغييرات نابجاي كارخانه و بهره گيري 
از برخي ارتباطات در اين پروژه اشاره داشته و آن را 
تأييد مي كنند. حالا بايد پرسيد با اين اوصاف، چرا 
بانك عامل بايد دوباره صدها ميليارد تومان اعتبار 
از منابع بيت المال را به پ��اي كارخانه اي بريزد كه 
46هزار س��هامدار خود را بلاتكليف نگه داشته و از 

ايجاد 300 شغل دم مي زند. 
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در طي سال هاي اخير نخلستان هاي استان هاي جنوبي نيز همچون 
ديگر بخش هاي صنعت كشاورزي متأثر از ش�رايط خشكسالي و 
كمبود منابع آبي، با بحران حيات روبه رو شده است. بخش عظيمي از 
نخلستان هاي سربه فلك كشيده بوشهر كه شناسنامه و نماد هويت 
اين استان محسوب مي شوند، در معرض خشكي كامل قرار گرفت 
و زنگ خطر نابودي صنعت تولي�د و پرورش خرما به عنوان يكي از 
اقلام صادراتي باارزش را به صدا درآورد. مسئله اي كه كارشناسان 
تنها راه برون رفت از آن را اصلاح ش�يوه آبياري و اس�تفاده بهينه 
از منابع آبي موجود دانس�تند. از اين رو چندي اس�ت اجراي اين 
شيوه به عنوان يكي از اولويت هاي برنامه ششم توسعه در دستور 
كار مسئولان دولت قرار گرفته است. طرحي كه در صورت اجراي 
صحيح مي تواند شكوه رفته را به نخلستان هاي بوشهر بازگرداند. 

    
در پي بروز خشكس��الي هاي متداوم در اس��تان هاي مختلف به ويژه 
اس��تان هاي جنوبي كه غالباً با كمبود مناب��ع تجديدپذير آبي روبه رو 
هس��تند ميزان آبدهي به نخيلات با روند رو به كاهشي روبه رو شد. در 
حالي كه در گذشته، نخلستان هاي بوشهر سالانه بيش از شش نوبت 
آبياري مي شدند در سال هاي اخير، محدوديت منابع آبي، اين ميزان 
را به تنها يك بار در س��ال رساند و س��بب افت كمي و كيفي محصول 
نخلستان هاي بوشهر ش��د. موضوعي كه تهديد جدي براي تداوم اين 
صنعت و خالي ماندن دست نخلداراني محسوب مي شد كه تنها منبع 
امرار معاش و ارتزاق شان توليد و پرورش خرما بود. ضمن اينكه از ديرباز 
نخلستان هاي بوشهر نماد هويت اين اس��تان بوده و نقش بسزايي در 

جذب گردشگر و رونق صنعت توريسم اين منطقه ايفا مي كرد. 
از اين رو شهرستان دشتستان اس��تان بوشهر به عنوان پايلوت اجراي 
استفاده بهينه از منابع آبي و اصلاح شيوه آبياري انتخاب شد. طرحي 
كه بنا ب��ه گفته رئيس س��ازمان برنامه و بودجه كش��ور قرار اس��ت با 
س��رمايه گذاري 1680ميليارد توماني در 10سال اجرا  شود و علاوه بر 
افزايش اشتغال اين بخش تا 21 هزار نفر، نماد و سمبل اين استان جان 
دوباره ببخش��د.  محمدباقر نوبخت با بيان اينكه استفاده از شيوه هاي 
نوين آبياري تحولي در عرصه توليد و افزايش درآمد كشاورزان استان 
بوش��هر ايجاد مي كند مي افزايد: اجراي طرح اصلاح شيوه آبياري در 
نخيلات استان بوشهر ضمن افزايش توليد، درآمد كشاورزان و نخلداران 

اين استان را تا 10 برابر افزايش مي دهد!
گويا در بودجه س��ال آينده ك��ه اكنون لايحه آن در مجلس ش��وراي 
اسلامي در حال بررسي است 10 هزار ميليارد تومان براي چهار اولويت 
از جمله اقتصاد آب اختصاص يافته و احياي نخلستان هاي دشتستان و 

ديگر مناطق بوشهر نيز از اين ميزان اعتبار سهم خواهد داشت. 
   تسريع در تغيير شيوه هاي سنتي در سراسر استان 

اگرچه ط��رح مذكور همچن��ان در مراحل مقدماتي اس��ت و تا اجرا و 
حصول نتيجه زمان بس��ياري نياز دارد اما مس��ئولان اس��تان منتظر 
تصميمات دولتي ننشس��ته اند و براي تبديل و تكمي��ل طرح تحول 
آبياري در نخلستان هاي كوچك و بزرگ مناطق مختلف استان دست 
به كار شده اند. تا آنجا كه وزير جهاد كشاورزي كشور از انتشار اخباري 
در خصوص اجرايي ش��دن عمليات تغيير آبياري س��نتي به نوين در 
شهرستان هاي مختلف استان اظهار خرس��ندي كرده و مي گويد: در 
170 هكتار از نخلستان هاي آبپخش تغيير شيوه آبياري اجرايي شده و 

تا تكميل اين طرح پيگير خواهيم بود. 
محمود حجتي با اشاره به اجرايي شدن عمليات تغيير آبياري سنتي 
به نوين در س��عد آباد بر لزوم تس��ريع در اجراي ان در نخلستان هاي 
دشتس��تان تأكيد كرد.  با اين تفاسير ش��ايد بتوان گفت اين طرح در 
صورت اجراي كامل مي تواند رونق رفته را به نخلس��تان هاي بوش��هر 

بازگرداند و صنعت توليد خرما را باري ديگر سامان بخشد. 

گرد بي توجهي ها 135 ميليون شاخه گل محلات را مي خشكاند
هم اكنون 7۰۰ گلكار در بيش از ۹۰۰ هكتاراز باغات محلات چشم انتظار حمايت ها نشسته اند تا صنعتشان نخشكد

سيمان خرم آباد، فاجعه اي زيست محيطي در قلب لرستان
در حالي سيمان خرم آباد در انتظار 5۰۰ ميليارد اعتبار است كه با اين سرمايه مي توان هزاران طرح اقتصاد مقاومتي را در لرستان راه اندازي كرد

شايد وقتي عمليات ساخت كارخانه سيمان خرم آباد به عنوان يكي از طرح هاي 
بزرگ استان لرستان با هدف توليد سالانه يك ميليون تن سيمان در اطراف شهر 
خرم آباد در سال 1382 آغاز شد كمتر كسي فكر مي كرد كه چنين طرح عظيمي 
چنان دچار چالش شود و مجريانش به مشكل بخورند كه بعد از حدود 14 سال و 
با پيشرفتي 3۰درصدي از آن به عنوان يكي از معضلات آينده لرستان نام برده 
شود. درست يك سال پيش در چنين روزهايي بود كه نماينده ولي فقيه در استان 
لرستان و امام جمعه خرم آباد با انتقاد از وضعيت طرح هاي نيمه تمام لرستان گفته 

بود »برخي با اسناد صوري ميلياردها تومان تسهيلات گرفته اند.« حالا مشخص 
شده جابجايي كارخانه س�يمان از مكان اوليه كه هم توجيه زيست محيطي 
داشت و هم به منابع و معادن نزديك بود، ظلم بزرگي به خرم آبادي هاست كه 
در آينده اي نه چندان دور آثار آن مش�خص خواهد ش�د زيرا انتقال كارخانه 
سيمان به چند كيلومتري شهر عملاً تبديل خرم آباد به خوزستاني ديگر است 
كه در كمتر از چندم�اه بعد از افتتاح حتماً آلاينده هاي�ش بزرگ ترين فاجعه 
زيست محيطي و هدف قراردادن سلامت شهروندان را به همراه خواهد داشت. 

ميترا شهبازيمريم احمدي

حوريه ملكي
   گزارش يك

كردستان قطب طلاي كشور مي شود   
رئيس سازمان نظام مهندسي معدن استان    كردستان
كردستان بااشاره به شناسايي 18 نوع ماده 
معدني در كردستان از تبديل اين استان به قطب طلاي كشور خبر داد. 
بهروز قادري با اش��اره به آغاز بهره برداري از معادن طلاي اس��تان از سال 
گذشته، گفت: استان كردستان در حوزه معدن يكي از استان هاي برخوردار 
و با ظرفيت كشور است.  وي افزود: دانشجويان دانشگاه كردستان در رشته 
معدن بسيار فعال و با پشتكار قوي تحصيل مي كنند كه ما از آنها انتظار داريم 
با فعاليت هاي آكادميك خود استفاده خوبي از اين ظرفيت هاي استان داشته 
باشند.  رئيس سازمان نظام مهندسي معدن كردستان ادامه داد: در كردستان 
18 نوع ماده معدني شامل سنگ هاي تزئيني، مرمر، سنگ آهن، سيليس و 
طلا و... است و چهار تا پنج ماده ديگر شناخته شده در حال بررسي است كه 
اميدواريم اين مواد معدني در صنعت توليد كردستان تأثيرگذار باشد و در 
اختيار مردم قرار گيرد.  قادري قطب اصلي و بازار اقتصاد ايران را معدن اعلام 
كرد و گفت: استان كردستان يكي از استان هاي مطرح كشور در زمينه معدن 
است.  وي از بهره وري در معادن طلاي استان اظهار اميدواري كرد و افزود: در 
آينده كردستان يكي از قطب هاي طلاي كشور مي شود.  رئيس سازمان نظام 
مهندسي معدن كردستان گفت: اشتغال در بخش معدن از ظرفيت بالايي 
برخوردار است ولي نيازمند كمك و ياري مسئولان و مديران استاني است.  
قادري در ارتباط با ثبت معدن و وظايف مسئول فني نيز بيان كرد: اولين 
اقدام براي ثبت معدن اخذ صلاحيت فني و مالي است.  وي افزود: با توجه به 
پتانسيل هاي خوب استان در ارتباط با بازار كار، رشته معدن در ميان ساير 

رشته هاي فني مهندسي، از اشتغال زايي قابل توجهي برخوردار است. 


